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I

摘  要 

近年来，随着国内外合作学习理论的兴起，小组活动，这一源自于合作学习

理论的课堂教学模式也在第二语言教学中得到了广泛和普遍的应用。实验研究证

明，在第二语言教学领域，小组合作学习可以取得良好的教学效果，并发挥学生

的积极性和主动性。目前的汉语口语课堂上虽然也有教师采用小组活动这一方

式，但是由于缺少相关理论及研究成果的支撑，很多教师在组织小组活动时随意

性较大，未考虑到影响小组活动的诸多因素。因此，虽然采用了小组活动的形式，

却难以发挥小组活动的优势，收到预期的教学效果，这势必会影响对外汉语口语

课堂的教学效果。 

本文旨在梳理国外理论的基础上，总结小组活动在国内外第二语言教学及对

外汉语教学界的相关研究成果，以探索汉语口语小组合作学习活动的设计方法。

本研究不但可以弥补国内理论研究的不足，还可以为汉语口语课堂小组活动教学

设计的深入研究提供范例。在实践方面，本文的研究可以为一线汉语口语教师在

教学中开展小组活动提供操作层面的指导，以提高对外汉语口语课的教学效果。 

本研究主要由理论准备、理论研究、教学实验阶段、教学评价及总结等四个

阶段构成，并综合运用文献研究、问卷调查、实证研究等多种研究方法，以期探

索出汉语口语小组合作学习活动的设计方法。 

根据理论研究及实证研究，我们最终探索出了汉语口语小组合作学习活动的

最终设计方案。教学评估结果显示，汉语口语小组合作学习活动的设计方法对于

提高学生的汉语口语成绩以及对于合作学习的态度都有显著的促进作用。 

关健词：汉语口语；小组活动设计 
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Abstract 

In recent years, with the rise of domestic of  cooperative learning theory, group 

activities, has been extensive and widespread application in second language teaching 

classroom. Experimental studies have shown that in the field of second language 

teaching, group cooperative learning not only achieve good teaching results, but also 

play the students' enthusiasm and initiative. Although teachers' use group activities in 

this way in oral Chinese classroom, due to lack of relevant theory and research 

support, many teachers are arbitrary in the organization of group activities and not 

take into account many factors that impact group activities which is bound to impact 

the effect of the teaching. 

This article aims to comb foreign theory and summarize the research of group 

activities at home and abroad in order to explore the design of group activities in 

Chinese oral classroom. In this study, not only can make up for the lack of domestic 

theoretical studies but also provide examples for in-depth study of design of group 

activities in Chinese oral classroom. On Practice Aspect, this study can provide the 

operational level guidance for teachers to implement in the Chinese oral classroom in 

order to improve the teaching effect.  

The main body comprises of four parts which include theoretical prepared, 

theoretical research, teaching experiments ,teaching evaluation and summary .And use 

the research methods of literature, questionnaires and so on in order to explore the 

design methods of group activities. 

    According to theoretical studies and empirical research, we finally explore the 

final design of group activities in oral Chinese class. The teaching evaluation results 

have shown that the design has a significant effect on students’ oral score and attitude 

of cooperative learning. 

Keyword: spoken Chinese, design of group activities 
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